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Český svaz chovatelů, z.s. 
ÚOK CHD, Maškova 3, 182 53 Praha 8-Kobylisy 

Tel.: 284683454, e-mail: drubez@cschdz.eu, http://www.cschdz.eu 

IČ: 00443204, DIČ: CZ00443204, IDDS: rstrfew, Bankovní spojení: KB Praha 9 č. účtu: 635081/0100  

 

Číslo jednací:  Vaše č.j./ze dne:                       Vyřizuje/linka:                                    Dne:  

ÚOK CHD-1/2020                                                               Eliška Stejskalová                                       11. 02. 2020   

 
 

Zápis č. 1/2020 
ze společného jednání Ústřední odborné komise chovatelů drůbeže,  

výboru Sboru posuzovatelů drůbeže a Kontrolní komise sekce chovatelů drůbeže,  

které se konalo dne 1. února 2020 v Praze 

 

Přítomni: 

 ÚOK CHD: Miloslav Hertl, Jiří Král, Ivan Pavel, Václav Rohrer ml., Jakub Šedivý, Josef 

Vilhelm, Peter Žuffa (100 % účast, jednání bylo usnášeníschopné) 

 Kontrolní komise: Vladimír Eisenreich, JUDr. Mikuláš Papoušek, Rostislav Valeš  

 Sbor posuzovatelů drůbeže: Bc. Zdeněk Dráb, Jiří Král, Ivan Pavel, Ing. Iveta 

Prombergerová, Ph.D., Mgr. Václav Nedělka (od bodu č. 9) 

 Tajemnice ÚOK CHD: Ing. Eliška Stejskalová 

 

Program: 

1. Zahájení, kontrola usnesení z minulého jednání. 

2. Plán akcí ÚOK CHD na rok 2020, Mezinárodní školení posuzovatelů drůbeže Trenčín 2020  

3. Rozpočet ÚOK CHD na rok 2020  

4. Kontrolní stanice užitkových vlastností čistokrevných plemen drůbeže Lanškroun (pokračování)  

5. Informace z pracovních komisí ÚOK CHD  

6. Informace o přípravě Organizačního řádu sekce chovatelů drůbeže, návrh změny 

posuzovatelského systému (od roku 2021)  

7. Spolupráce s kluby chovatelů drůbeže a chovatelskými sekcemi územních pobočných spolků 

8. Aktuální stav tvorby programu Plemenné knihy drůbeže (evidence drůbeže) 

9. Projednání situace ve Sboru posuzovatelů drůbeže, vztahy posuzovatelů a pořadatelů výstav  

10. Informace o programu školení posuzovatelů drůbeže  

11. Různé: příprava ČSCH na EV 2024, informace ze setkání se statutárními zástupci ČSCH, 

vystupování členů ÚOK CHD a posuzovatelů drůbeže na veřejnosti, výstavnictví  

12. Diskuse 

13. Závěr 
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Ad 1) Úvod, kontrola usnesení  z minulého jednání 

     Schůzi zahájil v 9.30 hod. Josef Vilhelm, předseda Ústřední odborné komise chovatelů 

drůbeže (dále jan ÚOK CHD). Konstatoval, že na přání několika členů ÚOK CHD osobně 

pozval na jednání místopředsedu ÚVV ČSCH a výkonného ředitele Sekretariátu ÚVV ČSCH 

Ing. Radka Novotného. Vzhledem k souběžnému zasedání prezídia Evropského chovatelského 

svazu (dále jen EE) však není jisté, zdali se na jednání bude moci dostavit. Zapisovatelkou byla 

jmenována Ing. Eliška Stejskalová, ověřovateli byli jmenováni: Jiří Král, Rostislav Valeš a 

Peter Žuffa. Byly předneseny návrhy k doplnění předloženého programu. Peter Žuffa navrhnul 

doplnit bod č. 2 o Mezinárodní školení posuzovatelů drůbeže Trenčín 2020 a doplnit bod č. 6 o 

návrh na změnu posuzovatelského systému (od roku 2021). Miloslav Hertl navrhl rozšíření 

bodu č. 11 o výstavnictví. Hlasovalo se však pouze o návrhu, zdali mohou při jednání společně 

hlasovat jak členové ÚOK CHD, tak i členové výboru Sboru posuzovatelů drůbeže. Poté 

následovala kontrola ukládacích bodů usnesení.   

- USNESENÍ DR 19/3/4/6: ÚOK CHD ukládá standardové komisi předložit 

prostřednictvím Ivana Pavla dodatek (soubor nových standardů plemen drůbeže 

s perokresbami a soubor změn) ke stávajícímu Vzorníku plemen drůbeže. Termín plnění – 

do 31. 7. 2019. Nově - Ivan Pavel nezbytně svolá jednání standardové komise, popřípadě i 

výboru Sboru posuzovatelů drůbeže, v prosinci 2019, nejpozději však do 31. 01. 2020. 

(NESPLNĚNO, Ivan Pavel informoval, že s členy výboru Sboru posuzovatelů drůbeže 

jednal průběžně.)  

- USNESENÍ DR 19/5/1/2: Územní organizace ČSCH, které neodevzdaly dotazník týkající 

se ustanovení a personálního složení územní odborné komise chovatelů drůbeže, budou 

opětovně obeslány. V případě, že do 15. 01. 2020 vyplněný dotazník neodevzdají, nebude 

od těchto územních organizací přijata objednávka kroužků na rok 2021 a jejich zástupci 

nebudou zváni na Ústřední konference delegátů sekce chovatelů drůbeže. (Usnesení bylo 

zrušeno.)  

- USNESENÍ DR 19/5/1/3: ÚOK CHD pověřuje Josefa Vilhelma, předsedu ÚOK CHD, 

jednat s předsedy ÚOK CHK a ÚOK CHOH o účasti delegátů územních organizací na 

Ústředních konferencích delegátů sekce chovatelů králíků, respektive Ústředních 

konferencích delegátů sekce chovatelů holubů. Dále ÚOK CHD ukládá Josefu 

Vilhelmovi projednat společná opatření ohledně časté neúčasti delegátů některých 

územních organizací na těchto konferencích. Termín plnění – do 31. 12. 2019. 
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(SPLNĚNO, záležitost bude řešena komplexně v rámci celého ČSCH, nejenom v rámci 

jedné svazové sekce.) 

- USNESENÍ DR 19/5/2/5: ÚOK CHD ukládá Josefu Vilhelmovi, předsedovi ÚOK CHD, 

projednat s předsedou ÚVV ČSCH pořízení většího propagačního banneru ČSCH do 

SZeŠ Lanškroun, při níž je zřízena kontrolní  stanice užitkových vlastností čistokrevných 

plemen drůbeže. Termín plnění – do 31. 12. 2019. (SPLNĚNO, pro prezentaci se využije 

již dříve vyrobený svazový propagační banner.) 

- USNESENÍ DR 19/5/2/6: UOK CHD ukládá Václavu Rohrerovi ml., případně ve 

spolupráci s Miloslavem Hertlem, zajistit ukázkovou expozici z kontrolní stanice 

užitkových vlastností čistokrevných plemen drůbeže v Lanškrouně na Celostátní výstavě 

drobného zvířectva CHOVATEL 2019. (SPLNĚNO, expozici zajistil Miloslav Hertl.) 

- USNESENÍ DR 19/5/3/2: ÚOK CHD ukládá tajemnici ÚOK CHD jednat s prof. Ing. 

Evou Tůmovou, CSc. z České zemědělské univerzity v Praze ohledně možného zapůjčení 

tlumočnického zařízení pro mezinárodní školení posuzovatelů drůbeže 2020. Termín 

plnění – do 31. 12. 2019. (SPLNĚNO, reálnější bude zapůjčení tlumočnického zařízení od 

specializované firmy.) 

- USNESENÍ DR 19/5/4/1: ÚOK CHD schvaluje pořízení nových plášťů pro posuzovatele 

drůbeže s vyšitým znakem české husy za částku 500,- Kč za jeden plášť, v případě 

vyšitého jména posuzovatele na kapse pláště bude cena 560,- Kč. (SPLNĚNO, k tomuto 

bodu usnesení Josef Vilhelm zrekapituloval, jak postupovat při vyřizování podobných 

úkolů. Záležitosti je nezbytné řešit prostřednictvím Sekretariátu ÚVV ČSCH a po řádném 

projednání postupu, administrativní a účetní správnosti.) 

- USNESENÍ DR 19/5/4/2: ÚOK CHD ukládá tajemnici ÚOK CHD obeslat posuzovatele 

drůbeže s dotazem, jakou velikost pláště si objednávají. Termín plnění – do 16. 10. 2019. 

(SPLNĚNO, někteří posuzovatelé na výzvu dosud nereagovali.) 

JUDr. Mikuláš Papoušek informoval o kontrole hospodaření a práce ÚOK CHD a jejich 

pracovních komisí v roce 2019. Jednalo se o několika stížnostech, žádostech a podnětech, jež 

podaly kluby chovatelů drůbeže. Na aktivu s kluby bude klubům vysvětleno, jaký je správný 

postup. Stížnosti (žádosti, podněty, aj.) se nerozesílají plošně na všechny funkcionáře ÚOK 

CHD, výboru Sboru posuzovatelů drůbeže a standardové komise, ale zasílají se tajemnici ÚOK 

CHD. Přijetí stížnosti (žádosti, podnětu aj.) bude potvrzeno. Po zasedání ÚOK CHD, či 

pracovních komisí, a po vyhotovení zápisu, bude klubům odesláno stanovisko.  

USNESENÍ DR 20/1/1/1: ÚOK CHD schvaluje společné hlasování ÚOK CHD a výboru Sboru 

posuzovatelů drůbeže pro jednání dne 01. 02. 2020. PRO –9. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.  
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Ad 2) Plán akcí ÚOK CHD na rok 2020, Mezinárodní školení posuzovatelů drůbeže Trenčín 2020  

     Bylo dojednáno svolání čtyř schůzí ÚOK CHD, jednoho Aktivu klubů chovatelů drůbeže, 

Ústřední konference delegátů sekce chovatelů drůbeže, školení posuzovatelů drůbeže, dvou 

školení adeptů a zkoušek adeptů. Nadále budou pokračovat práce v Kontrolní stanici 

užitkových vlastností čistokrevných plemen drůbeže Lanškroun. V rámci školení posuzovatelů 

drůbeže nebude svolána oficiální schůze ÚOK CHD, či jejich pracovních komisí, ale bude 

prostor k neformálnímu jednání a případnému prodiskutování nezbytných záležitostí.  

     Jednáno bylo o partnerství ČSCH pro Mezinárodní školení posuzovatelů drůbeže Trenčín 

2020. Bylo konstatováno, že schválení oficiálního partnerství musí jít cestou ÚVV ČSCH 

(Peter Žuffa na jednání ÚVV ČSCH může blíže specifikovat formu partnerství). Pomoc ÚOK 

CHD může spočívat především v nějaké formě materiálního plnění (například pomoc při 

zpracování tiskovin, věnování propagačních předmětů, pohárů). Bylo uvedeno, že 

mezinárodního školení se může zúčastnit vyšší počet českých posuzovatelů drůbeže.  

USNESENÍ DR 20/1/2/1: ÚOK CHD schvaluje plán práce na rok 2020: školení posuzovatelů 

drůbeže: 29. 02. až 01. 03. 2020 (Pardubice). Aktiv klubů chovatelů drůbeže: 21. 03. 2020 

(Havlíčkův Brod). Zkoušky adeptů: 29. až 30. 05. 2020 (Havlíčkův Brod). Ústřední konference 

delegátů sekce chovatelů drůbeže: 06. 06. 2020 (Praha). Jednání ÚOK CHD: 26. 04. 2020 

(Praha), 01. 09. 2020 (Praha), 21. 11. 2020 (Praha – společné jednání s výborem Sboru 

posuzovatelů drůbeže). Dvě školení adeptů: termíny a místa konání dosud nestanoveny. PRO – 

9. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0. 

USNESENÍ DR 20/1/2/2: ÚOK CHD schvaluje, že spolupartnerství ČSCH při Mezinárodním 

školení posuzovatelů drůbeže Trenčín 2020 může být buď formou peněžitého, nebo 

materiálního plnění s ohledem na možnosti rozpočtu. O oficiálním spolupořadatelství je však 

nezbytné jednat s ÚVV ČSCH. PRO – 9. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.  

 

Ad 3) Rozpočet ÚOK CHD na rok 2020      

     Nejprve proběhla diskuse k pořízení programu pro Plemennou knihu drůbeže (evidenci 

drůbeže). ÚVV ČSCH povolil pořízení nového počítačového programu rozpočtovou změnou 

v roce 2018, zkušební verze programu byla zpracována koncem roku 2019. V současnosti se 

připravuje převod dat, týkajících se především genetických zdrojů drůbeže a státních dotací, ze 

starého programu, který již není plně funkční a nesplňuje požadavky na nezbytné výstupní 

sestavy. Dále bylo ujednáno, že v návrhu rozpočtu ÚOK CHD na rok 2021 bude již počítáno 
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s rozdělením rozpočtu na část věnovanou Kontrolní stanici užitkových vlastností čistokrevných 

plemen drůbeže Lanškroun (dílčí středisko 310 LA). 

USNESENÍ DR 20/1/3/1: ÚOK CHD ukládá předsedovi ÚOK CHD a místopředsedovi ÚOK 

CHD jednat s předsedou ÚVV ČSCH o tom, aby programové vybavení pro Plemennou knihu 

drůbeže (evidenci drůbeže) buď nebylo hrazeno z rozpočtu ÚOK CHD, který s tímto nákladem 

nepočítá, nebo aby rozpočet ÚOK CHD byl povýšen o částku nezbytnou pro pořízení (či 

úpravu) počítačového programu pro Plemennou knihu drůbeže (evidenci drůbeže). PRO – 9. 

PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.  

   

Ad 4) Kontrolní stanice užitkových vlastností čistokrevných plemen drůbeže Lanškroun   

- pokračování 

     Jednáno bylo o smlouvě mezi ČSCH a SZeŠ Lanškroun. Rok 2019 byl rokem zkušebním, 

neboli nultým, vyplynula z něho i nezbytnost dodatku ke smlouvě a přesnější specifikace 

povinností a nároků pro obě smluvní strany. Obšírně byla řešena produkce vajec. Kontrolní 

stanice užitkových vlastností čistokrevných plemen drůbeže Lanškroun (dále jen KK) nebyla 

zřízena z důvodu produkce násadových vajec, v této záležitosti je nezbytné respektovat 

zákony. Záležitost bude řešena formou prodeje vajec takzvaně ze dvora. ČSCH je majitelem 

zvířat v testu, tedy je i majitelem veškerých produktů. Se školou bude řešena práce pro KK. 

Kohouti budou co nejdříve vyselektováni a v KK se ponechají pouze nosnice. Jednání o 

dodatku ke smlouvě povede za ÚOK CHD Miloslav Hertl.  

USNESENÍ DR 20/1/4/1: ÚOK CHD pověřuje Miloslava Hertla legalizací prodeje vajec ze 

dvora  - z Kontrolní stanice užitkových vlastností čistokrevných plemen drůbeže Lanškroun. 

Termín plnění – do 29. 02. 2020. PRO – 9. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.  

  

Ad 5)  Informace z pracovních komisí ÚOK CHD   

     Bod byl projednán až po bodu č. 9, kdy se jednání účastnil i Mgr. Václav Nedělka. Podal 

informaci o školení adeptů v roce 2019 a zkouškách adeptů – jedna adeptka již ke zkouškám 

zvána nebude, dva další adepti požádali o ukončení adeptování na vlastní žádost. Byla podána 

informace o takzvaném posuzování adeptů pod dohledem při výstavě Moravia Brno. Mgr. 

Václav Nedělka konstatoval, že v letošním roce mohou jít ke zkouškám de facto všichni 

stávající adepti. Výbor Sboru posuzovatelů drůbeže a standardová komise jednaly v rámci 

školení posuzovatelů. 

USNESENÍ DR 20/1/5/1: ÚOK CHD bere na vědomí informace Mgr. Václava Nedělky o 

školení adeptů a zkouškách adeptů v roce 2019 
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Ad 6)  Informace o přípravě organizačního řádu sekce chovatelů drůbeže, návrh na změnu  

              posuzovatelského systému od sezóny 2021   

     Bylo konstatováno, že Valná hromada ČSCH 2019 pro pozdní dodání návrhu 

Organizačního řádu ČSCH nezařadila tento bod na program jednání. Bylo diskutováno o tom, 

zdali sekce může přijmout vlastní organizační řád, není-li dosud schválený celkový 

Organizační řád ČSCH. V případě, že organizační řád sekce nebude v rozporu se Stanovami 

ČSCH, je toto možné. Byla jmenována komise pro přípravu organizačního řádu sekce.   

     Následovalo jednání o návrhu na změnu posuzovatelského systému, který předložil Peter 

Žuffa (PŘÍLOHA zápisu z jednání ÚOK CHD č. 1/2020). Uvedl, že cílem je přejití na jednotný 

systém užívaný v Evropě  - na základě jednotného hodnocení v členských zemích EE umožnit 

členské základně ČSCH, chovatelům a vystavovatelům porovnání kvality zvířat a zvýšení 

konkurenceschopnosti se zahraničními chovateli. Zvyšuje se také možnost uplatnění českých 

posuzovatelů na výstavách v zahraničí a navýšení jejich odborného kreditu a zvýší to i účast 

zahraničních posuzovatelů na výstavách ČSCH. Novým systémem se bodovou škálou 

hodnocením přizpůsobíme jiným sekcím v ČSCH. Zavedení „Evropského systému hodnocení 

exteriéru plemenné drůbeže“ v roce 2021 pozitivně ovlivní získání praxe a zkušenosti, které 

budou zapotřebí při následujících Evropských výstavách s důrazem na Evropskou výstavu 

v roce 2024, kterou pořádá ČSCH, a kde bude potřeba většího počtu českých posuzovatelů. 

Dále Peter Žuffa přiblížil návrh harmonogramu postupného přejití na nový systém posuzování. 

Peter Žuffa uvedl, že podání návrhu není žádná dehonestace nebo neúcta ke stávajícímu 

systému ČSCH, právě naopak.  

     Ivan Pavel připomněl, že není žádná povinnost v rámci Evropy posuzovat jednotným 

systémem. Přejití na jiný způsob je možný, ale musí to být systém lepší. Stávající evropský 

systém je dle Ivana Pavla horší než náš, nezohledňuje zootechnické hledisko a rozšíření 

systému ve svém důsledku přivodilo snížení kvality drůbeže v Evropě. O změně není možné 

hlasovat bez předchozí analýzy obou systémů, je nezbytné, aby záležitost nejprve byla 

projednána v pracovních komisích ÚOK CHD.  

     Peter Žuffa konstatoval, že povinnost neexistuje, ale kromě Nizozemí a skandinávských 

zemí, které přechod připravují, jsme poslední zemí, která na evropský systém nepřešla. Dále 

uvedl, že také v evropském systému se posuzovatel musí vyjadřovat k jednotlivým pozicím a 

plemenným znakům. V jakém rozsahu, to je vždy, tak jako v českém systému, na odpovědnosti 

posuzovatele. Peter Žuffa konstatoval, že v předloženém návrhu oceňovacího lístku, který je 

modifikací českého a evropského systému, jsou zachovány všechny jednotlivé pozice právě 
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z důvodu motivace posuzovatele na vyjádření se každé z nich. Zachována je také hmotnost, 

jako jediná měřitelná hodnota ve standardu plemene, a tradiční pojmenování tříd v českém 

systému. Přibyla, tak jako v evropském systému, kolonka „doporučení“. Finální verze lístku je 

samozřejmě na jednání výboru Sboru posuzovatelů drůbeže.  

    Bc. Zdeněk Dráb uvedl, že chovatelství je dnes především hobby sféra a plemenářské 

hledisko není z pohledu chovatelů zásadní. Uvedl, že přejití na nový systém užívaný v Evropě 

je jen otázkou času. S ohledem na Evropskou výstavu konanou v roce 2024 v České republice 

by přijetí nového systému bylo vhodné. Do širší diskusi následovalo postupné vyjádření 

jednotlivých členů ÚOK CHD, výboru Sboru posuzovatelů drůbeže a rovněž členů kontrolní 

komise (s hlasem poradním), s osmi souhlasnými stanovisky a jedním nesouhlasným. Poté 

následovalo hlasování - bylo rozhodnuto, že u tohoto důležitého hlasování budou uvedena 

jména, kdo jak hlasoval.     

USNESENÍ DR 20/1/6/1: ÚOK CHD jmenuje komisi pro přípravu organizačního řádu sekce: 

Bc. Zdeněk Dráb, JUDr. Mikuláš Papoušek, Ivan Pavel. PRO – 8. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 1.     

USNESENÍ DR 20/1/6/2: Na základě předloženého písemného návrhu ÚOK CHD souhlasí 

s přechodem na tzv. Evropský systém posuzování drůbeže. Výbor Sboru posuzovatelů drůbeže 

připraví postupné přejití na nový systém dle předloženého harmonogramu a finální verzi 

oceňovacího lístku. Hlasování ÚOK CHD: PRO – 6 (Miloslav Hertl, Jiří Král, Václav Rohrer 

ml., Jakub Šedivý, Josef Vilhelm, Peter Žuffa). PROTI – 1 (Ivan Pavel). ZDRŽEL SE – 0. 

Hlasování výboru Sboru posuzovatelů drůbeže: PRO – 3 (Bc. Zdeněk Dráb, Jiří Král, Ing. 

Iveta Prombergerová, Ph.D.). PROTI – 1 (Ivan Pavel).   

USNESENÍ DR 20/1/6/3: ÚOK CHD pověřuje výbor Sboru posuzovatelů drůbeže připravit 

změnu systému posuzování drůbeže a přechod na Evropský systém posuzování drůbeže dle 

odhlasovaného harmonogramu. PRO – 8. PROTI – 1. ZDRŽEL SE – 0.   

 

Ad 7)  Spolupráce s kluby chovatelů drůbeže a chovatelskými sekcemi územních pobočných spolků    

     Václav Rohrer ml. referoval o spolupráci s kluby chovatelů drůbeže. Příspěvky klubům 

v roce 2019 byly poskytnuty na základě Usnesení 19/3/3/2 a Usnesení 19/3/3/3 a podle toho, 

zdali mají kluby uznané PCH nebo ŠCH (příspěvky na šlechtitelskou činnost byly odeslány 

přímo klubům). Znovu bylo zrekapitulováno, jakým způsobem se podávají stížnosti (žádosti, 

podněty…) na ÚOK CHD. Kluby plošně nerozesílají e-maily všem členům ÚOK CHD či 

pracovních komisí, ale tajemnici ÚOK CHD. Věc bude vysvětlena na aktivu dne 21. 03. 2020.  

USNESENÍ DR 20/1/7/1: ÚOK CHD bere na vědomí informaci Václava Rohrera ml. o 

spolupráci s kluby chovatelů drůbeže.  
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Ad 8)  Aktuální stav tvorby programu Plemenné knihy drůbeže (evidence drůbeže) 

     V roce 2019 schválil ÚVV ČSCH rozpočtovou změnu v rozpočtu ÚOK CHD na rok 2019, a 

to pořízení nového počítačového programu pro Plemennou knihu drůbeže (evidenci drůbeže). 

Drůbež patří mezi hospodářská zvířata a ČSCH je povinen drůbež evidovat. Náklady na 

pořízení programu byly proúčtovány v tzv. celosvazové dotaci na činnost, zaúčtovány byly na 

středisko 310 – drůbež. Na konci roku 2019 byla k dispozici testovací verze, v současnosti se 

provádějí další dílčí úpravy, po nichž budou data ze stávajícího, a již ne plně funkčního, 

programu převedena do nového.  

USNESENÍ DR 20/1/8/1: ÚOK CHD bere na vědomí informaci Ing. Elišky Stejskalové o 

novém programu Plemenné knihy drůbeže (evidence drůbeže).  

 

Ad 9)  Projednání situace ve Sboru posuzovatelů drůbeže, vztahy posuzovatelů a pořadatelů 

     Od tohoto bodu byl na jednání přítomen Mgr. Václav Nedělka. Řešeny byly stížnosti vůči 

některým posuzovatelům drůbeže. Bylo konstatováno, že nelze - vzhledem k současnému 

nízkému počtu posuzovatelů drůbeže - plošně realizovat to, že posuzovatelům bude za výrazné 

pochybení ihned pozastavena posuzovatelská činnost. K žádosti Klubu chovatelů maransek a 

Klubu chovatelů vlašek o změnu standardu bylo uvedeno, že se standardy vracejí k prvotní 

verzi shodné s evropským standardem (a u vlašek i k velikosti kroužků). Byla podána 

informace o zvažovaném sjednocení honorování posuzovatelů králíků, drůbeže a holubů. 

Ohledně slovenského posuzovatele Jiřího Juráně, který má zájem stát se členem českého Sboru 

posuzovatelů drůbeže, platí to, co u dřívějších slovenských posuzovatelů – bude-li se účastnit 

pravidelných školení, může být členem českého Sboru posuzovatelů drůbeže.  

     ÚOK CHD byla požádána, aby řešila nevhodné vystupování člena ÚOK CHD a 

posuzovatele drůbeže na sociálních sítích (stížnost byla podána prostřednictvím Sekretariátu 

ÚVV ČSCH). Věc byla projednána domluvou. Zmiňován byl také e-mail, pravděpodobně od 

fiktivního autora (byla zvážena možnost oficiálního prošetření autorství).    

USNESENÍ DR 20/1/9/1: ÚOK CHD schvaluje následující postup: při závažném pochybení 

v posouzení drůbeže bude posuzovateli nejprve vyslovena výtka v soukromí, při druhém 

výrazném pochybení mu bude vyslovena veřejná výtka, při třetím vážném pochybení mu bude 

pozastavena posuzovatelská činnost. PRO – 10. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.  

USNESENÍ DR 20/1/9/2: ÚOK CHD ukládá Peteru Žuffovi předložit na jednání evropské 

standardové komise podnět k projednání tolerance znaku u černě měděného rázu maransek. 

PRO – 10. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.  
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USNESENÍ DR 20/1/9/3: ÚOK CHD schvaluje možnost pro Jiřího Juráně a případné další 

slovenské posuzovatele drůbeže stát se členem českého Sboru posuzovatelů drůbeže za 

podmínky účastnit se pravidelných školení posuzovatelů  drůbeže ČSCH. PRO – 10. PROTI – 

0. ZDRŽEL SE – 0.  

 

Ad 10)  Informace o programu školení posuzovatelů drůbeže 

     Ivan Pavel informoval o přípravě školení posuzovatelů drůbeže. Program školení bude 

tentokrát odeslán až po pozvánce (bude projednán na společném zasedání výboru Sboru 

posuzovatelů drůbeže a standardové komise cca v polovině února 2020).  

USNESENÍ DR 20/1/10/1: ÚOK CHD bere na vědomí informaci Ivana Pavla přípravě školení 

posuzovatelů drůbeže 2020.  

 

Ad 11)  Různé: příprava ČSCH na EV 2024, informace ze setkání se statutárními zástupci  

                ČSCH, vystupování členů ÚOK CHD a posuzovatelů drůbeže na veřejnosti, výstavnictví 

     Byla podána rámcová informace o přípravě EV 2024 – ve dnech 30. 01. až 02. 02. 2020 se 

v Praze koná zasedání prezídia EE, v květnu 2020 se bude v Praze konat generální zasedání 

EE, což souvisí i s konáním EV 2024 v České republice. Josef Vilhelm informoval o setkání s 

předsedou ÚVV ČSCH Mgr. Ondřejem Matoušem, jehož se zúčastnili zástupci sekce 

chovatelů králíků, drůbeže a holubů.  

     Dále byla řešena stížnost vystavovatele na malé klece pro bantamky a následné poranění 

kohoutů na CV 2019. Fundus na CV je stavěný s ohledem na počet vystavených zvířat a 

prostorové možnosti výstaviště. Není v silách garantů dohlížet na všechna zvířata – pokud by 

se užití menších klecí opakovalo, vloží se mezi ně kartony. Řešena byla žádost Klubu 

chovatelů hempšírek o poskytnutí částky 50.000,- Kč na Evropskou výstavu hempšírek, jež se 

v roce 2020 koná v České republice. Bylo konstatováno, že takovouto vysokou částku není 

možné z rozpočtu ÚOK CHD poskytnout.    

     Miloslav Hertl referoval o CV 2019, pochválil práci garantů, požádal o zaslání poděkování 

Janě Benešové za pomoc s přípravou diplomů. Schváleno bylo řazení novošlechtění drůbeže 

vždy na konec expozice CV či CVM. ÚOK CHD pověřila výbor Sboru posuzovatelů drůbeže, 

aby se zabýval podepisováním tříd „výluka“ a „super elita“ na výstavách ČSCH. Usnesení byla 

přijata pouze k některým projednávaným záležitostem.  

     Jednáno bylo o nutnosti zveřejňovat výstupy z Kontrolní stanice užitkových vlastností 

čistokrevných plemen drůbeže v Lanškrouně a výstupy z pracovních komisí ÚOK CHD.  
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USNESENÍ DR 20/1/11/1: Výroční členské schůze Klubu chovatelů hempšírek v roce 2020 se 

zúčastní Ivan Pavel. PRO – 10. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.  

USNESENÍ DR 20/1/11/2: ÚOK CHD podpoří v rámci svých možností konání Evropské 

výstavy hempšírek 2020, pořádané v České republice. PRO – 10. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.  

USNESENÍ DR 20/1/11/3: ÚOK CHD ukládá Miloslavu Hertlovi zpracovat výstupy 

(výsledky) z Kontrolní stanice užitkových vlastností čistokrevných plemen drůbeže Lanškroun a 

uveřejnit je v časopise Chovatel. Termín plnění – do 29. 02. 2020. PRO – 10. PROTI – 0. 

ZDRŽEL SE – 0.  

USNESENÍ DR 20/1/11/4. ÚOK CHD schvaluje zařazení novošlechtění nových plemen či 

barevných a kresebných rázů drůbeže vždy na konci expozice drůbeže při Celostátních 

výstavách drobného zvířectva „Chovatel“ nebo Celostátních  výstavách mláďat. PRO – 10. 

PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.  

USNESENÍ DR: 20/1/11/5: ÚOK CHD ukládá výboru Sboru posuzovatelů drůbeže, aby se 

zabýval podepisováním tříd „výluka“ a „super elita“ na výstavách ČSCH. PRO – 9. PROTI – 

0. ZDRŽEL SE – 1.  

  

Ad 12)  Diskuse 

     Diskuse byla otevírána v rámci všech předešlých bodů.  

 

Ad 13)  Závěr 

     Vzhledem k tomu, že nikdo z účastníků neměl již žádné další podněty k jednání, byla 

schůze v 19.45 hod. ukončena.  

 

 

                                                                                    Josef VILHELM, v. r. 

                                                                            předseda ÚOK chovatelů drůbeže 

 

 

 

 

 Zapsala: Ing. Eliška Stejskalová 

 Ověřovatelé: Jiří Král, Rostislav Valeš, Peter Žuffa 

 K ověřování zasláno dne: 11. 02. 2020 

 Ověřování ukončeno dne: 24. 02. 2020 

 Zápis bude ihned po ukončení ověřování e-mailem odeslán účastníkům jednání, vyvěšen na 

webu ČSCH, v časopise Chovatel budou zveřejněny pouze body usnesení. 



 
11 

 

PŘÍLOHA k zápisu z jednání ÚOK CHD č. 1/2020 

 

 

 

Český svaz chovatelů - Ústřední odborná komise chovatelů drůbeže 

 

 

 

Český svaz chovatelů 

Ústřední odborná komise chovatelů drůbeže 

Maškova 3 

182 53 Praha 8 - Kobylisy 

 

 

Návrh členů Ústřední odborné komise chovatelů drůbeže na vydání směrnice, kterou se 

mění systém a směrnice „Hodnocení exteriéru plemenné drůbeže“ pro posuzování 

drůbeže na výstavách v Českém svazu chovatelů a s tím souvisejících předpisů. 

 

Předkladatelé:  Peter Žuffa - zástupce  ČSCH v EE 

 

NÁVRH   

na zavedení „Evropského systému hodnocení exteriéru plemenné drůbeže“ pro 

posuzování drůbeže na výstavách v Českém svazu chovatelů od 1. dubna 2021 a s tím 

související změnu předpisu „Hodnocení exteriéru plemenné drůbeže“, souvisejících 

tiskopisů a směrnic, včetně proškolení a vzdělávaní posuzovatelů a adeptů. 

 

I. 

Důvodová zpráva 

 

Cílem návrhu je: 

a. Novelizace „Hodnocení exteriéru plemenné drůbeže“ v ČSCH na jednotný „Evropský 

systém posuzování drůbeže“ platný v  Evropském chovatelském svazu (Entente 

Europeénne - EE), kterého je ČSCH členem.  

 

b. Na základě jednotného hodnocení v členských zemích EE umožnit členské základně 

ČSCH, chovatelům a vystavovatelům, porovnání kvality zvířat a zvýšení 

konkurenceschopnosti se zahraničními chovateli. 

 

c. Možnost uplatnění českých posuzovatelů na výstavách v zahraničí a navýšení jejich 

odborného kreditu a účast zahraničních posuzovatelů na výstavách ČSCH. 

 

d. Přizpůsobit bodovou škálu jiným sekcím ČSCH (králici, holubi, hlodavci, okrasné 

ptactvo), kde je evropský systém již zavedený.  
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e. Zavedení „Evropského systému hodnocení exteriéru plemenné drůbeže“ v roce 2021 

pozitivně ovlivní získání praxe a zkušenosti, které budou zapotřebí při následujících 

Evropských výstavách s důrazem na Evropskou výstavu v roce 2024, kterou pořádá 

ČSCH, a kde bude potřeba většího počtu českých posuzovatelů. 

II. 

Harmonogram 

a. 1. únor 2020: předložení návrhu novelizace „Hodnocení exteriéru plemenné drůbeže“ 

na jednání Ústřední odborné komise chovatelů drůbeže a výboru Sboru posuzovatelů 

drůbeže se změnou na „Evropský systém posuzování drůbeže“ a evropský lístek 

hodnocení. 

b. Únor – březen 2020: informování Sboru posuzovatelů drůbeže o připravované 

novelizaci na školení posuzovatelů 2020. 

c. Předložení návrhu novelizace Ústřední konferenci delegátů sekce chovatelů drůbeže.  

d. Informace Plemenné knihy drůbeže o novelizaci. 

e. Informování chovatelské veřejnosti a organizačních složek svazovým tiskem. 

f. Výroba a distribuce tiskopisů (oceňovací lístky, soupisové archy, aj…, termín prosinec 

2020. 

g. Zpracování dodatku s novelizací systému a oceňovacího lístku do Vzorníku plemen 

drůbeže. (leden 2021.) 

h. Proškolení posuzovatelů na školení posuzovatelů drůbeže (únor 2021). 

 

III. 

Nabytí účinnosti 

Návrh na nabytí účinnosti novelizace „Hodnocení exteriéru plemenné drůbeže“ na tzv. 

„Evropský systému hodnocení exteriéru plemenné drůbeže“ k datu 1. duben 2021. 

 

IV. 

Poznámky 

Český svaz chovatelů je organizace s vysokým kreditem jednotlivých chovatelských sekcí, 

dlouholetou tradicí chovu, vystavování a odborného hodnocení plemenné drůbeže.  

Český svaz chovatelů je dlouholetým členem Evropského svazu chovatelů, kde je zaveden 

jednotný evropský posuzovací systém u všech sekcí a snahou je tento systém aplikovat 

v každé členské zemi, čímž dochází ke sjednocení hodnocení, a tím k nárůstu konkurence a 

porovnání populace zvířat členských zemí EE. 

 

Návrh změny systému bude mít jen v počáteční fázi pouze mírný negativní vliv na 

rozpočet sekce, který je způsobený potřebou vytvoření nových tiskopisů.  

Návrh změny systému bude mít značný pozitivní vliv na respekt zahraničních svazů 

vůči ČSCH, motivaci a konkurenceschopnost chovatelů a  posuzovatelů jak v ČR, tak 

v zahraničí.  

 

V Praze dne 1. února 2020 


